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Vážený pane předsedo, 

Komise by ráda poděkovala Senátu Parlamentu České republiky za jeho stanovisko k 

balíčku k aktu o čipech, konkrétně k návrhu nařízení Evropského parlamentu a Rady, 

kterým se zřizuje rámec opatření pro posílení evropského ekosystému polovodičů (akt o 

čipech) {COM(2022) 46 final}, ke sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, 

Evropskému hospodářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů Akt o čipech pro 

Evropu {COM(2022) 45 final} a k návrhu nařízení Rady, kterým se mění nařízení Rady 

(EU) 2021/2085, kterým se zřizují společné podniky v rámci programu Horizont Evropa, 

pokud jde o společný podnik pro čipy {COM(2022) 47 final}. 

Komise vítá, že Senát podporuje cíle sledované v rámci balíčku k aktu o čipech, který byl 

předložen dne 8. února 2022, a důvody pro navržení tohoto komplexního souboru 

opatření, jejichž cílem je zajistit odolnost a technologickou suverenitu EU v oblasti 

polovodičových technologií a aplikací.  

V posledních dvou letech jsme byli svědky toho, jak silně jsou dodavatelské řetězce 

polovodičů propojeny a jak závažné společenské a hospodářské důsledky může mít 

narušení dodávek čipů pro mnoho průmyslových odvětví. Cílem navrhovaného balíčku k 

aktu o čipech je posílit odolnost evropského ekosystému polovodičů a zvýšit jeho podíl na 

celosvětovém trhu, aby bylo možné připravit se na budoucí narušení či nedostatky a řešit 

je. 

Jak je uvedeno ve stanovisku, polovodičové čipy jsou základem digitální ekonomiky: díky 

nim fungují digitální produkty, od chytrých telefonů a automobilů až po kritické aplikace 

a infrastruktury v oblasti zdraví, energetiky a komunikací, jakož i většina dalších 

průmyslových odvětví. Polovodiče mají rovněž zásadní význam pro technologie 

budoucnosti, jako jsou komunikace 5G/6G, umělá inteligence, úsporná výpočetní 

technika, internet věcí a edgeové, cloudové a vysoce výkonné výpočetní platformy. 

Polovodiče budou navíc hrát rozhodující roli při naplňování ambicí Zelené dohody pro 

Evropu.   
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Komise stanovisko pečlivě analyzovala a vzala na vědomí vyjádřené obavy, včetně obav 

týkajících se rizika, že výsledky práce odvětví výzkumu a vývoje EU mohou být 

průmyslově využity mimo Unii, potřeby respektovat postavení a pravomoci členských 

států v rámci vnitřního trhu při řešení krizí v oblasti polovodičů, potřeby dodržovat 

pravidla hospodářské soutěže a zajistit nezveřejňování informací, metody pro stanovení 

příspěvků účastnických států společného podniku, prioritních objednávek a sankčních 

systémů v rámci balíčku k aktu o čipech, administrativní zátěže související s 

navrhovanými opatřeními a potřeby zabránit tomu, aby se strategická autonomie v 

oblasti polovodičů stala záminkou pro protekcionismus.   

Pokud jde o riziko, že výsledky evropského výzkumu a vývoje mohou být průmyslově 

využívány mimo EU, Komise sdílí názor, že vzhledem k tomu, že EU je domovem 

předních světových výzkumných a technologických organizací, je klíčové přeměnit 

investice do výzkumu v tržní inovace. Za tímto účelem bude balíček k aktu o čipech stavět 

na silných stránkách Evropy v oblasti výzkumu. Grantové dohody mohou v případě 

potřeby opravňovat poskytovatele grantu k vyslovení námitky proti převodu duševního 

vlastnictví z výzkumného projektu do třetí země. To všechno by vedlo k vytvoření 

odolného evropského odvětví polovodičů od výzkumu až po výrobu.  

Pokud jde o potřebu respektovat postavení a pravomoci členských států v politice 

vnitřního trhu, současný nedostatek polovodičů prokázal potenciální rušivý účinek tohoto 

nedostatku na vnitřní trh. S cílem zajistit soudržnou reakci a zabránit roztříštěnosti 

odvětví, které má ze své podstaty přeshraniční povahu, navrhuje mechanismus 

monitorování a reakce na krize obsažený v pilíři 3 návrhu aktu o čipech společný přístup 

Unie k předjímání a řešení krizí v oblasti polovodičů. Navrhovaný mechanismus posiluje 

koordinaci, přičemž plně respektuje pravomoc členských států provádět opatření na 

vnitrostátní úrovni. 

Pokud jde o potřebu respektovat pravidla hospodářské soutěže a zajistit, aby nebyly 

sdělovány určité informace (např. obchodně citlivá data), a to i v rámci navrhovaného 

Evropského konsorcia pro čipovou infrastrukturu, je třeba na jedné straně poznamenat, 

že návrh aktu o čipech neovlivňuje použitelnost stávajících pravidel hospodářské soutěže. 

To znamená, že stejně jako v případě státní podpory, která je v současné době 

poskytována kterémukoli jinému příjemci, by se všechna platná pravidla státní podpory 

vztahovala i na Evropské konsorcium pro čipovou infrastrukturu. Takovému konsorciu 

by se v tomto ohledu nedostalo žádného preferenčního zacházení. Na druhé straně, 

pokud jde o potřebu zajistit nezveřejňování informací, navrhovaný akt o čipech pouze 

předpokládá, že společnosti by byly požádány o poskytnutí potenciálně obchodně 

citlivých údajů pro konkrétní a přesně vymezené účely sledování dodavatelských řetězců 

a zjišťování překážek. To by rovněž zahrnovalo záruky nezbytné k zajištění toho, aby 

dotčené shromažďování informací probíhalo bezpečným a zabezpečeným způsobem. 
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Pokud jde o metodu stanovování příspěvků účastnických států společného podniku, 

navrhovaný balíček k aktu o čipech, konkrétně návrh nařízení Rady, kterým se mění 

nařízení (EU) 2021/2085, kterým se zřizují společné podniky v rámci programu Horizont 

Evropa, pokud jde o společný podnik pro čipy, nezavádí žádné změny, pokud jde o 

způsob stanovení příspěvků účastnických států. V čl. 129 odst. 1 nařízení (EU) 

2021/2085 se uvádí, že „[…] zúčastněné státy společného podniku [poskytnou] […] 

celkový příspěvek, který je úměrný výši příspěvku Unie“. Tato metoda by se podle návrhu 

po vstupu změny nařízení v platnost nezměnila. 

Pokud jde o systém sankcí navržený v aktu o čipech, Komise plně sdílí názor, že 

mechanismus monitorování a reakce na krize obsažený v pilíři 3 návrhu aktu by měl být 

přiměřený a měl by zohledňovat potřeby všech aktérů v rámci hodnotových řetězců 

polovodičů v EU. Navrhovaný mechanismus se řídí vyváženým přístupem v tom smyslu, 

že by veškerá potenciálně zatěžující opatření reakce na krize zavedl pouze tehdy, budou-

li nezbytná, vhodná a přiměřená k zajištění dodávek pro kritická odvětví, a v úzkém 

dialogu s členskými státy a odborníky prostřednictvím Evropské rady pro polovodiče. 

Ačkoli je nezbytné stanovit donucovací mechanismus pro povinnosti společností v rámci 

reakce na krize, vhodné záruky by zajistily, že tato opatření budou přijímána pouze v 

závažných a odůvodněných případech. 

Pokud jde o administrativní zátěž související s navrhovanými opatřeními, je třeba 

poznamenat, že Komise celkově usilovala o vyvážený přístup. Administrativní zátěž by 

veřejné orgány a společnosti nesly pouze tehdy, bude-li to odůvodněno dosažením cílů 

balíčku k aktu o čipech. Velká část navrhovaných činností by byla dobrovolné povahy, 

zejména pro společnosti, především účast v rámci iniciativy Čipy pro Evropu, účast v 

rámci prvních zařízení svého druhu a účast na činnostech monitorovacího mechanismu v 

oblasti výměny informací. 

Pokud jde o virtuální návrhářskou platformu, tato platforma by byla zřízena 

prostřednictvím navrhovaného společného podniku pro čipy. Byla by vytvořena využitím 

stávajících kapacit a integrací a standardizací knihoven duševního vlastnictví ze 

stávajících pilotních linek. Návrhářská platforma by zajistila širokou dostupnost nástrojů 

pro automatizaci elektronických zařízení a těchto knihoven duševního vlastnictví v 

Evropě a poskytla by uživatelsky vstřícný způsob, jak navrhovat nové funkce nebo nové 

čipy a systémy pro širokou škálu uživatelů, zejména pro malé a střední a začínající 

podniky. Virtuální návrhářská platforma by nepřinesla žádné překážky ani byrokracii a 

její využívání by bylo zcela dobrovolné. 

Pokud jde o zamezení tomu, aby strategická autonomie v oblasti polovodičů sloužila jako 

záminka pro protekcionismus, Komise chápe, že odvětví polovodičů je náročné jak na 

kapitál, tak na znalosti. To znamená, že investice v této oblasti jsou vysoce rizikové, což 

je jeden z důvodů, proč je toto odvětví v mnoha regionech světa často podporováno 

veřejnými investicemi. Navrhovaný balíček k aktu o čipech by postavil Evropskou unii do 

konkurenceschopné pozice a zároveň by respektoval všechna platná pravidla 

hospodářské soutěže a státní podpory. 
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Evropská komise a spolunormotvůrci, tedy Evropský parlament a Rada, nyní o návrhu 

jednají a Komise doufá, že dohody bude dosaženo co nejdříve. V rámci těchto jednání 

Komise stanovisko Senátu náležitě zohlední.  

Doufáme, že podaná vysvětlení jsou dostatečnou odpovědí na připomínky Senátu, a 

těšíme se na pokračování vzájemného politického dialogu. 

 

S úctou 

 

Věra JOUROVÁ 

místopředsedkyně 
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